
 
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   27 de juliol de 2000 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament 
 
Hi assisteixen: 
 
Montserrat Santandreu Ginard, batle 
Jaume Guiscafrè Danús,  regidor 
Elvira Piris Quetglas,   regidora 
Jerónimo Ginard Ginard,  regidor 
Antònia Tous Ginard,   regidora 
Jaume Sureda Bonnín,   regidor 
Antoni Nicolau Massanet,  regidor 
José Silva Jiménez,   regidor 
Pedro Llinás Morey,   regidor 
Magdalena Fuster Lorenzo,  regidora 
Apollònia Genovart Servera,  regidora 
Julen Adrián Gorostiza,  regidor 
 
Mateu Llodrà Sansaloni,  secretari accidental 
 
No hi assisteix: 
Maria Antònia Sansó Navarro, regidora 
 
Ordre del dia  
 
 
 
1) Ratificació de la urgència de la sessió. 
2) Lectura i aprovació, si s’escau, de l’esborrany de l’acta de la sessió anterior, de 7 de juny de 2000. 
3) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 1/2000 de les normes subsidiàries. 
4) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 2/2000 de les normes subsidiàries. 
5) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 3/2000 de les normes subsidiàries. 
6) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 4/2000 de les noemes subsidiàries. 
7) Aprovació, si s’escau, de l’aixecament de la suspensió de llicències aprovada pel Ple de 12 d’agost de 1999. 
8) Aprovació, si s’escau, del nou conveni per a la teleassistència domiciliària al municipi d’Artà amb Serveis de 

Teleassistència SA. 
9) Aprovació, si s’escau, de l’esborrany del Reglament per a l’ús de la llengua catalana a l’Ajuntament d’Artà. 
10) Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig pels talls de subministrament elèctric de GESA. 
11) Aprovació, si s’escau, de la moció per instar la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports a rescatar, si és 

possible, la concessió del servei públic regular de viatgers en carretera que té l’empresa AUMASA. 
12) Aprovació, si s’escau, de l’adhesió a la “Plataforma per la convivència” i al manifest contra la Llei sobre drets i llibertats 

dels estrangers a Espanya i la seva integració social. 
13) Aprovació si s’escau, de la moció de rebuig a l’aprovació, per part del Consell de Ministres del Govern de l’Estat 

espanyol, del Decret de mesures alliberadores en matèria de sòl. 
14) Aprovació, si s’escau, de l’aprovació definitiva del Pojecte d’estatuts i bases d’actuació de la Junta de Compensació del 

polígon industrial Els Pujols.  
 
Desenvolupament de la sessió  
 
1) Ratificació de la urgència de la sessió 
 
El secretari accidental manifesta que, segons l’article 79 del ROF, el Ple s’ha de pronunciar sobre la urgència de la 



sessió. 
 
El batle explica que ha convocat la sessió amb caràcter extraordinari i urgent perquè hi ha temes que no es poden perllongar 
fins després de festes. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que li sembla raonable, sobretot, perquè hi ha temes que fan referència a les normes subsidiàries. 
 
La senyora Genovart (UM) manifesta la seva conformitat amb la declaració de la urgència de la sessió. 
 
El senyor Adrián diu que les raons de la urgència no s’han exposat en l’ordre del dia.  
 
El batle reitera que el motiu de la urgència és per raons urbanístiques, concretament, per diverses propostes de modificacions a 
les normes subsidiàries. 
 
Es vota l’assumpte i es ratifica la urgència de la sessió per 10 vots a favor (UIA, PP, PSOE i UM) i 1 en contra (EU-Els Verds) 
 
2) Lectura i aprovació, si s’escau, de l’esborrany de l’acta de la sessió anterior de 7 de juny de 2000 
 
El secretari accidental llegeix l’acta de la sessió anterior, que s’aprova per unanimitat. 
  
3) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 1/2000 de les normes subsidiàries 
 
El secretari accidental exposa als membres del consistori que, d’acord amb allò que disposa l’article 47.3i de la Llei de bases 
de règim local, per aprovar aquest punt i els tres següents es requereix el vot favorable de la majoria absoluta. 
 
El senyor Guiscafrè explica la proposta de modificació i diu que la seva finalitat és fixar l’índex d’intensitat d’ús de les zones 
11-01, 11-02 i 12-01, i modificar els índexs en les zones que s’indiquen en aquesta proposta. 
 
A continuació, el batle dóna la paraula als portaveus dels diferents grups que formen el consistori. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que el seu grup n’està a favor, sobretot, i d’una manera especial, en allò que es refereix a la 
intensitat d’ús. Anuncia que votaran a favor i demana a l’equip de govern que, quan es facin noves modificacions, les 
estudiïn millor. 
 
La senyora Genovart (UM) manifesta la seva conformitat amb la proposta. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) manifesta que votarà a favor i diu que discrepa amb les manifestacions del senyor Sureda, 
perquè quan és necessari s’ha de suspendre tan aviat com es pugui. 
 
Es vota l’assumpte i s’acorda per unanimitat: 
 
1) Aprovar, inicialment, la modificació 1/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de les llicències que són objecte d’aquesta modificació, durant el termini màxim d’un any, en allò 

que s’oposi a la normativa aprovada inicialment. Les àrees afectades són les zones 11-01, 11-02, 12-01, 12-02, 24-03, 25-
03, 25-04 i 26-01, i els sectors 21 i 28. 

3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en un diari durant el termini 
d’un mes. 

 
4) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 2/2000 de les normes subsidiàries 
 
El senyor Guiscafrè explica la proposta i diu que, d’acord amb el que s’exposa en la memòria, es tracta de modificar els 
paràmetres d’edificació i l’índex d’intensitat dels solars de la urbanització de Montferrutx situats a primera línia. 
 
Seguidament, comencen les intervencions dels portaveus. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que el seu grup està d’acord amb la proposta i que, amb aquesta modificació, que afecta 
solars que estan a la vorera de la mar, es millorarà l’estètica de l'entrada a la Colònia de Sant Pere. 



 
La senyora Genovart (UM) manifesta la seva conformitat amb la proposta. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) diu que la modificació que es proposa comporta una disminució de l’edificabilitat i que està 
d’acord amb la proposta. 
 
Es vota la proposta i s’aprova per unanimitat: 
 
1) Aprovar, inicialment, la modificació 2/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de llicències en les àrees que són objecte d’aquesta modificació, durant el termini màxim d’un 

any, en allò que s’oposi a la normativa aprovada inicialment. Les àrees afectades són les parcelles cadastrals que 
s’inclouen en la zona 26-01: 3280401, 3485301, 3485302, 3485303, 3485310, 3485311, 3485312, 3485313, 3485314, 
3485315, 3485316, 3485317, 3485318, 3485319, 3485320, 3485321 i 3485322. 

3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en un diari durant el termini 
d’un mes. 

 
 
5. Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 3/2000 de les normes subsidiàries 
 
El senyor Guiscafrè explica la proposta i diu que la modificació afecta la illeta delimitada per l’avinguda de Montferrutx, el 
camí de s’Estanyol i els carrers de la costa del Molí d’en Regalat i del Gessamí; i el que es pretén és modificar els paràmetres 
d’edificació per rebaixar la superfície que s’ha de construir. 
 
A continuació, aclareix als assistents que, en relació a la pregunta que li varen formular a la passada Comissió Informativa 
sobre si la parcella propietat de la senyora Maria Rosselló Rubio està inclosa en aquesta modificació, ha de contestar que la 
modificació afecta la parcella de la senyora Rosselló. 
 
Després exposa les gestions que s’han fet per poder salvar la planta denominada Limonium Majoricum, coneguda com a 
saladina, que es troba ubicada en aquesta illeta i que està en perill d’extinció. El senyor Guiscafrè explica les converses 
mantingudes amb els responsables del Jardí Botànic de Sóller i amb el director general de Biodiversitat, els quals li han 
comentat que el camí que s’ha de seguir és: quan es comencin les possibles obres, s’ha de retirar la planta, conservar-la i 
reproduir-la en el jardí botànic i, després, reintroduir-la en un lloc adequat que, en el seu dia, hagi designi l’Ajuntament 
d’acord amb el Jardí Botànic i la Conselleria de Medi Ambient. 
 
El senyor Guiscafrè conclou la seva intervenció manifestant que, per tot el que ha exposat, considera que no existeix cap 
inconvenient en aixecar la suspensió de llicències ja que, amb aquest aixecament, no es perjudicaria la planta. 
 
A continuació, el batle demana als diferents portaveus si volen intervenir. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que les competències sobre la flora i la fauna són de la comunitat autònoma i que si els informes 
dels seus tècnics diuen que la planta ha de seguir al mateix solar, ells ho acataran. 
 
D’una altra banda, manifesta que estan d’acord amb les modificacions, però tenen els seus dubtes sobre la legalitat de la unitat 
d’actuació. També diu que pensen que existeix un greuge comparatiu amb els veïnats en allò que es refereix als paràmetres 
d’edificació: la zona de primera línia de s'Estanyol té un índex d’intensitat d’ús d’1/800 i aquí, d’1/1000, per la qual cosa 
proposa una negociació amb la propietat. 
 
El senyor Sureda anuncia que els seu grup votarà en contra de la proposta. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que considera que la illeta en qüestió és un punt de la Colònia molt particular; que en principi 
pensava com els representats del PP, en un índex d’1/800, però que, a la vista de l’impacte que pot produir, considera més 
adequat el d’1/1000. També troba convenient una negociació amb la propietat. 
 
En relació al tema de la saladina, diu que està d’acord amb la proposta. 
 



El senyor Adrián (EU-Els Verds) demana a l’Equip de Govern a veure des de quan sabien l’existència de la planta i manifesta 
que, en principi, estava d’acord amb els paràmetres de l’Equip de Govern, però que des de l’aparició de la planta les coses han 
canviat. 
En relació al Limonium Majoricum, diu que els tècnics estan d’acord en què el moll ha alterat l’hàbitat, que ni l’estudi 
d’impacte ambiental de les normes subsidiàries ni el del moll mencionen la planta; que s’ha de demanar als constructors del 
moll que estudiïn l’impacte sobre la planta, que, si bé sembla que no s’extingirà perquè es cultiva artificialment, tots els 
especialistes diuen que és difícil trobar un hàbitat com aquest i que, segons la Llei 4/1989,  s’han de fer actuacions per 
conservar-la en el seu hàbitat natural. 
 
Per acabar la seva intervenció, el senyor Adrián diu que votarà a favor de la proposta i, al mateix temps, demana una nova 
suspensió de llicències per prendre mesures per garantir la planta i desclassificar el solar per fer un refugi per a aquesta planta i 
d’altres. 
 
El senyor Guiscafrè contesta el senyor Adrián dient-li que no descarta la possibilitat d’una nova suspensió atès els informes de 
Medi Ambient i del Jardí Botànic de Sóller. També li confirma que, realment, aquesta planta no figura en l'estudi d’impacte 
ambiental mencionat, però que els tècnics de Medi Ambient tenen clar que, per bé de la planta, és millor no donar cap tipus 
d’informació i així ho varen fer saber, en el seu moment, a l’arquitecte municipal, responsable de la redacció de les normes 
subsidiàries. 
 
El senyor Adrián es queixa i diu que els tècnics no han d’amagar informació als regidors, i considera que aquestes coses les 
haurien de passar per escrit a tot el consistori. El batle aclareix que ningú no ha amagat informació a ningú i que afirmacions 
tan gratuïtes com aquesta no s’han de fer, ja que posen en dubte l’honestedat i la professionalitat dels tècnics municipals.  
 
Es vota l’assumpte i s’acorda , per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU-Els Verds) i 2 en contra (PP): 
 
1) Aprovar, inicialment, la modificació 3/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de llicències en les àrees que són objecte d’aquesta modificació, durant el termini màxim d’un 

any, en allò que s’oposi a la normativa aprovada inicialment. Les àrees afectades són les parcelles cadastrals que 
s’inclouen en la zona 26-01: 3586901 i 3586902. 

3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en un diari durant el termini 
d’un mes. 

 
A continuació, es vota allò que ha sollicitat el senyor Adrián, relatiu a la suspensió de llicències per prendre mesures per 
garantir la subsistència del Limonium Majoricum i desqualificar el solar per fer-hi un refugi per a aquesta planta i d’altres.  
 
El resultat de la votació és el següent: 1 a favor (EU/EV) i 11 en contra (UIA, PSOE, PP, UM). No hi ha quòrum i, per això, es 
desestima la sollicitud del senyor Adrián. 
  
6) Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació 4/2000 de les normes subsidiàries 
 
El senyor Guiscafrè explica la proposta i diu que, amb aquesta modificació, tal i com s’exposa a la memòria, es pretén facilitar 
la ubicació dels possibles edificis que es puguin construir o l’ampliació dels que ja existeixen en les zones 11-03 i 11-4 (zona 
escolar de Na Caragol), de manera que la reculada mínima dels edificis passaria de 6 m a 4 m.  
 
El batle demana si hi ha intervencions. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que ho considera necessari per millorar la ubicació dels edificis i la comunicació entre aquests. 
  
La senyora Genovart (UM) manifesta la seva conformitat amb la proposta. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) diu que li sembla un pedaç per tapar forats, perquè considera que així augmentaria la 
població en aquella zona. No obstant això, votarà a favor de la proposta. També demana els projectes que té l'Equip de Govern 
en relació a l’ensenyament públic. 
 
El batle li respon que això dels projectes ho ha de demanar a la Conselleria i que, més que de pedaços, ha de parlar de fases. 
 
Es vota la proposta i s’acorda per unanimitat: 



 
1) Aprovar, inicialment, la modificació 4/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de llicències que són objecte d’aquesta modificació durant el termini màxim d’un any, en allò que 

s’oposi a la normativa aprovada inicialment. Les àrees afectades són les zones 11-03 i 11-04. 
3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en un diari durant el termini 

d’un mes. 
 
7. Aprovació, si s’escau,  de l’aixecament de la suspensió de llicències aprovada pel Ple de 12 d’agost de 1999 
 
El senyor Guiscafrè explica els motius pels quals, en el seu moment, es va fer la suspensió i els que, ara, fan convenient 
l’aixecament que es proposa. Tot seguit, llegeix la Proposta d’acord. 
 
Seguidament, comença el torn d’intervencions. 
 
El senyor Sureda (PP) i la senyora Genovart (UM) manifesten la seva total conformitat amb la proposta. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) diu que està d’acord amb la proposta i proposa una nova suspensió al Molí d’en Regalat 
mentre es faci un pla especial de protecció per salvar el Limonium Majoricum. 
 
El batle exposa que l’Equip de Govern manté la seva proposta inicial. 
 
Es vota la proposta de l’Equip de Govern i s’aprova, per unanimitat: 
 
1) Aixecar la suspensió de l’atorgament de llicències d’edificació, que s’acordà en la sessió plenària extraordinària de 12 

d’agost de 1999, en les zones 12-01 i 12-02 de les normes subsidiàries vigents. 
 
2) Aixecar la suspensió de l’atorgament de llicències de parcellació i d’edificació, que s’acordà en la sessió plenària 

extraordinària de 12 d’agost de 1999, en la zona 26-01 de les normes subsidiàries vigents. 
 
A continuació se passa a votar la proposta  formulada pel senyor Adrián consistent en una nova suspensió al Molí den Regalat 
mentre es faci un pla especial de protecció per salvar el “Limonium Majoricum”. La proposta es desestima per  1 vot a favor 
(EU-Els Verds) i 11 en contra (UIA, PP, PSOE i UM) 
 
8. Aprovació, si s’escau, del nou conveni entre l’Ajuntament d’Artà i Serveis de Teleassistència SA per a la teleassistència 
domiciliària en el municipi d’Artà 
 
La regidora de Cultura i Benestar, senyora Piris (UIA), explica que el servei actual està a càrrec dels voluntaris de la Creu Roja 
i que, amb el canvi, el prestarien professionals, la qual cosa sembla més adequada i ofereix més garantia de bon servei. 
 
El cost del servei és de 5.000 PTA mensuals, de les quals 3.250 pessetes anirien a càrrec de l’INSERSO i les 1.750 PTA 
restants les hauria de pagar la persona interessada. Actualment els interessats només en paguen 1.500 i l’Ajuntament es 
compromet a abonar la diferència de 250 PTA fins que acabi aquest any.  
 
El senyor Sureda manifesta que el seu grup hi està d’acord, ja que només es tracta de passar de Creu Roja a una empresa 
privada. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que ho veu molt positiu, perquè amb aquest servei s’allarga l’estada de les persones majors en 
els seus domicilis i no necessiten anar a la Residència. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) manifesta la seva conformitat amb la proposta i diu que s’haurien de conèixer les persones 
discapacitades menors de 60 anys. 
 
Es vota l’assumpte i s’aprova, per unanimitat: 
 
1) Concertar el servei de teleassistència domiciliària del municipi d’Artà amb l’empresa Serveis Teleassistència SA, per un 

import de 5.000 PTA mensuals per persona, de les quals 3.250 PTA anirien a càrrec de l’INSERSO i  les 1.750 PTA 
restants les hauria de pagar la persona interessada. 



  
2) Subvencionar la quantitat de 250 PTA mensuals als usuaris fins que acabi aquest any. 
 
9 Aprovació, si de cas, de l’esborrany del Reglament per a l'ús de la llengua catalana a l’Ajuntament d’Artà 
 
El senyor Guiscafrè exposa que ha incorporat alguns dels suggeriments que va fer el representant d’EU-Els Verds a la 
Comissió Informativa, explica cada una de les incorporacions i llegeix el Reglament tal i com ha quedat redactat. 
 
El batle demana si hi ha intervencions. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que el seu grup està a favor, que l'ús del català no és una cosa nova en aquest Ajuntament i que 
sempre s’ha anat cap a la normalització. Diu que se n’alegra, de la incorporació de la disposició final perquè el Reglament no 
ha de ser un element de discriminació, sinó de comunicació. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que està totalment d’acord i que tots hem d’anar en aquest sentit. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) agraeix la inclusió dels suggeriments, si bé li hagués agradat que s’incloguessin tots els que 
va fer. 
 
Es vota l’esborrany i s’aprova, per unanimitat, el Reglament per a l’ús de la llengua catalana a l’Ajuntament d’Artà. 
 
10. Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig pels talls de subministrament elèctric de GESA 
 
El senyor Silva (PSOE) explica que la proposta està motivada pels diversos talls en el subministrament d’energia elèctrica que 
s’han produït darrerament i llegeix la Proposta d’acord. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que el seu grup està d’acord perquè, segons sembla, un nou operador no és viable i de cada dia hi ha 
més consum. No obstant això, anuncia que votaran en contra  perquè varen proposar la inclusió d’un quart punt, el de demanar 
al Govern que fes un pla per garantir l’abastament, el qual no s’ha volgut incloure en la proposta. També diu que el problema 
és que falten installacions. 
 
El senyor Silva diu que això és una herència que han rebut dels passats setze anys. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que pensa que s’han desbordat les previsions i que està d’acord amb la proposta. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) anuncia el seu vot favorable. 
 
Es vota la proposta i s’acorda, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM, EU-Els Verds) i 2 en contra (PP): 
 
1) Exigir a GESA que no oblidi que és l’única empresa capaç de subministrar energia elèctrica a Mallorca i que, per aquest 

motiu, ha de comptar sempre amb els equipaments necessaris per poder garantir el subministrament elèctric i la seva 
qualitat. 

 
2) Exigir a GESA que tengui clar que els seus usuaris, els que paguen el rebut de subministrament, són els ciutadans de 

Mallorca i que està obligada a donar-los el servei en condicions òptimes, sense escatimar els recursos necessaris per 
mantenir les seves installacions, encara que això no millori els comptes de resultats. 

 
3) Exigir a l’Administració central que acompleixi el que preveu l’article 12 de la Llei del sector elèctric, el qual desplega 

que s’ha d’elaborar un Reial decret d’energia extrapeninsular, on s’ha d’establir el sistema de compensacions 
econòmiques per afavorir les inversions de les empreses subministradores d’energia elèctrica a les illes i, també, per 
estimular la competència. 

 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció per instar la Conselleria d’Obres Púbiques, Habitatge i Transports a rescatar, si és 
possible, la concessió del servei públic regular de viatgers en carretera que té l’empresa AUMASA 
 
El senyor Silva explica la proposta i destaca que, com ja saben tots els assistents, des de fa molts d’anys hi ha queixes 
reiterades que fan referència al mal servei que presta l’empresa AUMASA. Per això, s’han recollit les queixes i s’ha formulat 



una proposta. 
 
El batle demana si hi ha intervencions. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que la concessió d’aquest servei no és competència de l’Ajuntament, però que sí és veritat que el 
servei no és de qualitat i que convindria una nova negociació, o bé un nou concurs, o crear una empresa pública. Diu que 
votaran a favor de la proposta. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que sap que hi ha moltes queixes d’aquesta empresa i que, per tant, votarà a favor. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) manifesta que votarà a favor. 
 
Es vota l’assumpte i s’acorda per unanimitat: 
 
Instar la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports del Govern de les Illes Balears que estudiï la possibilitat de 
rescatar la concessió de servei públic regular de viatgers en carretera, denominada IB.26, i d’altres que es puguin haver fet a 
favor de l’entitat Autocares Manacor S.A. (AUMASA). 
 
12. Aprovació, si s’escau, de l’adhesió a la “Plataforma per la convivència” i al manifest contra la Llei sobre drets i llibertats 
dels estrangers a Espanya i la seva integració social 
 
La senyora Tous (UIA) explica la proposta dient que el Govern central ha iniciat una reforma important de la Llei 
orgànica 4/2000 i que, segons la plataforma, atempta greument contra els drets humans i socials de les persones. Segons 
aquesta plataforma, es tracta d’una mesura que afecta tota la societat, per la qual cosa demana l’adhesió d’aquest 
Ajuntament. 
 
El senyor Sureda (PP) diu que el seu grup no ho considera necessari i que això és una manera de fer política. Per això, 
anuncia que el seu grup votarà en contra. 
 
El senyor Adrián diu que no entén que es recrimini fer política. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que votarà en contra perquè ha fet massa preguntes i no se li contesten. 
 
Es vota i s’acorda, per 9 vots a favor (UIA, PSOE i EU-Els Verds) i 3 en contra (PP-UM): 
 
1. Adherir-se a la  “Plataforma per la convivència”. 
 
2. Designar el batle com a representant per signar els documents corresponents per dur a terme l’adhesió. 
 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig a l’aprovació, per part del Consell de Ministres del Govern de l’Estat 
espanyol, del Decret de mesures alliberadores en matèria de sòl 
 
El senyor Silva llegeix i explica la proposta d’acord. 
 
El senyor Sureda (PP) exposa que en el programa del PP ja hi havia mesures alliberadores i la societat els va donar 
suport, perquè pensa que la competència millora els serveis. Aclareix que si hi ha societats que prenguin la iniciativa 
urbanística, això no minva les competències municipals. I que, per això, votaran en contra. 
 
La senyora Genovart (UM) diu que s’abstendrà perquè no ho veu clar, perquè veu diferències entre allò que està escrit 
i les paraules del senyor Sureda. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) manifesta que està en contra de les actuacions urbanístiques del PP i que votarà en 
contra. 
 
Es vota l’assumpte i s’acorda, per 9 vots a favor (UIA, PSOE i EU-Els Verd), 2 en contra (PP) i 1 abstenció (UM), 
s’acorda: 



 
1) Rebutjar l’aprovació del Reial decret llei 4/2000, de mesures urgents d’alliberació del sector immobiliari i de transports, i 

del Reial decret llei 6/2000, de mesures urgents d’intensificació de la competència en mercats de béns i serveis, en relació 
a l’aplicació de les disposicions que d’ells se’n deriven, que vulneren l’autonomia local i que afecten el nucli bàsic de 
l’acció de govern dels ajuntaments. 

 
2) Manifestar al Govern de l’Estat el nostre rebuig per la publicació i, en conseqüència, l’entrada en vigor del Reial decret 

llei 4/2000 i el Reial decret llei 6/2000, perquè no s’han consultat ni debatut en l’organisme permanent de collaboració i 
coordinació de l’Administració de l’Estat i l’Administració local, és a dir, per la Comissió Nacional de l’Administració 
Local. 

 
1) Manifestar el nostre compromís de continuar treballant per millorar la qualitat de vida en el nostre municipi, malgrat el 

llast que representen les mesures que es preveuen en els reials decrets llei 4/2000 i 6/2000 per dur a terme un correcte 
ordenament de la ciutat. 

 
2) Transmetre a la ciutadania el nostre temor pel fet que l’aplicació d’aquestes mesures pugui produir danys irreparables, tant 

en el medi ambient com en la vida quotidiana dels municipis, i que els grans propietaris de sòl i els grans promotors siguin 
els únics beneficiats que, a més, podran veure augmentats els seus guanys a través de l’especulació. D’aquesta manera es 
destruirà l’esforç de racionalització de les ciutats, dut a terme pels ajuntaments democràtics, els quals només trobaran un 
caos que serà el producte d’una situació com la que ara pretén el Govern. 

 
3) Sollicitar l’obertura d’una Mesa de Negociació entre els tres nivells de l’Administració amb la finalitat de consensuar les 

reformes necessàries de la legislació urbanística per fer més accessible l'habitatge als ciutadans, la qual cosa és un principi 
rector de la nostra Constitució que, en el seu article 47, disposa que “tots els espanyols tenen dret a gaudir d’un habitatge 
digne i adequat. Els poders públics han de promoure les condicions necessàries, han d’establir les normes pertinents per 
fer efectiu aquest dret i han de regular la utilització del sòl d’acord amb l’interès general per impedir l’especulació”. És per 
això que proposam l’adopció, entre d’altres, de mesures com el foment de la promoció d'habitatges de protecció oficial i 
de preu taxat, la reactivació dels agents públics urbanitzadors i rehabilitadors, la reforma de la normativa sobre 
valoracions, la rehabilitació dels centres urbans com a element imprescindible d’una política sostenible en matèria 
d'habitatge, la reducció de l’IVA del 7 % al 4 % a tots els habitatges públics i la regulació dels ajuts a l'habitatge com a 
subvenció, els quals s’han de considerar, per tant, exemptes fiscalment i han de perdre la consideració d’increment 
patrimonial. 

 
4) Sollicitar als grups parlamentaris del Congrés dels Diputats, del Senat i del Parlament de les Illes Balears, així com a la 

FEMP i a la FELIB, que interposin les accions legals procedents en defensa de l’autonomia local i de les competències 
municipals que s’estableixen en el marc legislatiu i constitucional vigent. 

 
5) Iniciar el procediment que es preveu en l’ article 75 de la Llei orgànica esmentada i sollicitar l’emissió del dictamen del 

Consell d’Estat sobre el Reial decret llei 4/2000, de 23 de juny, de mesures urgents d’alliberació en el sector immobiliari i 
de mesures urgents d’intensificació de la competència en mercats de béns i serveis, en allò que podrien afectar 
l’autonomia local, la qual es garanteix constitucionalment, per, posteriorment, interposar un conflicte en defensa de 
l’autonomia local davant el Tribunal Constitucional. 

 
6) Delegar per substanciar aquest acord, instar la sollicitud al Consell d’Estat i atorgar la representació d’aquesta corporació 

a l’Excellentíssim Batle de Lleida, Antoni Siurana i Zaragoza. 
 
7) Trametre aquest acord a l’Excellentíssim Batle de Lleida. 
 
 
14. Aprovació, si s’escau, de l’aprovació definitiva del Projecte d’estatuts i bases d’actuació de la Junta de Compensació del 
polígon industrial Els Pujols 
 
El batle explica que, en aquest tema, tothom hi està d’acord i que això d’avui només és una passa més per poder 
constituir la Junta de Compensació. D’una altra banda, diu que no hi hagut cap allegació. 
 
El senyor Sureda (PP) manifesta que el seu grup està totalment d’acord i que, en aquest cas, es demostra que l’empresa privada 



pot dur a terme actuacions urbanístiques. 
 
La senyora Genovard (UM) diu que també està totalment d’acord, que és una assignatura pendent i que s’ha de resoldre el 
tema. 
 
El senyor Adrián (EU-Els Verds) diu que votarà a favor, però que li sembla que no han tengut en compte les pantalles 
arbrades. 
 
Es vota l’assumpte i s’acorda, per unanimitat: 
 
1) Aprovar, definitivament, els projectes d’estatuts i bases d’actuació de la Junta de Compensació del polígon industrial Els 

Pujols, presentats pels propietaris, els quals representen més del 60 % de la superfície de l’àmbit del Pla parcial. 
 
2) Publicar aquest acord en el BOIB i notificar-ho, individualment, als propietaris del sector, així com als interessats que 

hagin comparegut en l’expedient. 
 
3) Requerir els propietaris no incorporats a la Junta perquè en el termini d’un mes s’incorporin a la Junta de Compensació 

amb l’advertència formal que, de no fer-ho, s’ha de procedir a l’expropiació forçosa dels seus béns i dels drets que 
s’inclouen en l’àmbit del Pla parcial, segons el que estableix l’article 158.1 del text refós de la Llei del règim del sòl i 
d’ordenació del territori. 

 
4) Requerir, una vegada transcorregut el termini assenyalat en el paràgraf anterior, els propietaris incorporats a la Junta de 

Compensació perquè, mitjançant una escriptura pública, es constitueixin formalment. 
 
5) Designar, com a representant municipal a la Junta de Compensació i als òrgans de govern, el senyor Montserrat 

Santandreu Ginard. 
 
6) Sollicitar al Registre de la Propietat l’afecció de registre de les finques incloses a l’àmbit del Pla parcial, segons el que 

disposa l’article 169 del Reglament de gestió urbanística. 
 
Acords 
 
 
1) Ratificar la urgència de la sessió. 
 
2) Aprovar l’acta de la sessió anterior, de 7 de juny de 2000. 
 
3) Aprovar l’acord següent: 

4) Aprovar, inicialment, la modificació 1/2000 de les normes subsidiàries. 
5) Suspendre l’atorgaament de les llicències que són objecte d’aquesta modificació, durant el termini màxim 

d’un any, en allò que s’oposi a la normativa aprovada inicialment, en les zones 11-01, 11-02, 12-01, 12-02, 
24-03, 25-03, 25-04 i 26-01, i els sectors 21 i 28. 

6) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en un diari 
durant el termini d’un mes. 

 
4 Aprovar l’acord següent: 

1) Aprovar, inicialment, la modificació 2/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de les llicències en les àrees que són objecte d’aquesta modificació, durant el 

termini màxim d’un any, en allò que s’oposi a la normativa aprovada inicialment. Les àrees afectades són 
les parcelles cadastrals que s’inclouen en la zona 26-01: 3280401, 3485301, 3485302, 3485303, 3485310, 
3485311, 3485312, 3485313, 3485314, 3485315, 3485316, 3485317, 3485318, 3485319, 3485320, 3485321 
i 3485322. 

3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant un edicte en el BOIB i en un diari durant el termini 
d’un mes. 

 



5 Aprovar l’acord següent: 
1) Aprovar, inicialment, la modificació 3/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de les llicències en les àrees que són objecte d’aquesta modificació, durant el 

termini màxim d’un any, en allò que s’oposi a la normativa aprovada inicialment. Les àrees afectades són 
les parcelles cadastrals que s’inclouen en la zona 26-01: 3586901 i 3586902. 

3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte3en el BOIB i en un diari 
durant el termini d’un mes. 

 
6. Aprovar l’acord següent: 

1) Aprovar inicialment, la modificació 4/2000 de les normes subsidiàries. 
2) Suspendre l’atorgament de les llicències que són objecte de modificació durant el termini màxim d’un any, 

en ellò que s’oposi a la normativa  aprovada inicialment. Les àrees afectadessón les zones 11-03 i 11-04.  
3) Sotmetre aquest acord a exposició pública, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en un diari 

durant el termini d’un mes. 
 

7 Aixecar la suspensió de l’atorgament de llicències d’edificació, que s’acordà en la sessió plenària extraordinària 
de 12 d’agost de 1999, en les zones 12-01 i 12-02 de les normes swubsidiàries vigents. 
 
Aixecar la suspensió de l’atorgament de llicències de parcellació i d’edificació, que s’acordà en la sessió 
plenària extraordinària de 12 d’agost de 1999, en la zona 26-01 de les normes subsidiàries vigents. 
 

8 Concertar el servei de teleassistència domiciliària del municipi d’Artà amb l’em`presa Serveis de 
Teleassistència SA, per un import de 5.000 PTA mensuals per persona, de les quals 3.250 han d’anar a càrrec de 
l’INSERSO i les 1.750 PTA restants, a càrrec de la persona interessada. 
 
Subvencionar la quantitat de 250 PTA mensuals als usuaris fins que acabi aquest any. 
 

9 Aprovar el Reglament per a l’ús de la llengua catalana a l’Ajuntament d’Artà. 
 
10. Exigir a GESA que no s’oblidi que és l’única empresa capaç de subministrar energia elèctrica a Mallorca i que, 

per aquest motiu, ha de comptar sempre amb els equipaments necessaris per poder garantir el subministrament 
elèctric i la seva qualitat. 

 
Exigir a GESA que tengui clar que els seus usuaris, els que paguen el rebut de subministrament, són els 
ciutadans de Mallorca i que està obligada a donar-los el servei en condicions òptimes, sense escatimar els 
recursos necessaris per mantenir les seves installacions, encara que això no millori els comptes de resultats. 
 
Exigir a l’Administració central que acompleixi el que preveu l’article 12 de la Llei del sector elèctric, el qual 
desplega que s’ha d’elaborar un Reial decret d’energia extrapeninsular, on s’ha d’establir el sistema de 
compensacions econòmiques per afavorir les inversions de les empreses subministradores d’energia elèctrica a 
les illes i, també, per estimular la competència. 

 
11. Instar la Conselleria d’Obres Públiques, Habitatge i Transports del Govern de les Illes Balears a estudiar la 

possibilitat de rescatar la concessió de servei públic regular de viatgers en carretera, denominada IB.26, i 
d’altres que es puugin haver fet a favor de l’empresa Autocares Manacor S.A. (AUMASA). 

 
12 Adherir-se a la Plataforma per la convivència. 
 

Designar el batle per signar els documents corresponents per dur a terme l’adhesió. 
 

13 S’acordà, per 9 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV), 2 en contra (PP) i 1 abstenció (UM): 



1) Rebutjar l’aprovació del Reial decret llei 4/2000, de mesures urgents d’alliberació del sector immobiliari i 
de transports, i del Reial decret llei 6/2000, de mesures urgents d’intensificació de la competència en 
mercats de béns i serveis, en relació a l’aplicació de les disposicions que d’ells se’n deriven, que vulneren 
l’autonomia local i que afecten el nucli bàsic de l’acció de govern dels ajuntaments. 

2) Manifestar al Govern de l’Estat el nostre rebuig per la publicació i, en conseqüència, l’entrada en vigor del 
Reial decret llei 4/2000 i el Reial decret llei 6/2000, perquè no s’han consultat ni debatut en l’organisme 
permanent de collaboració i coordinació de l’Administració de l’Estat i l’Administració local, és a dir, per 
la Comissió Nacional de l’Administració Local. 

3) Manifestar el nostre compromís de continuar treballant per millorar la qualitat de vida en el nostre municipi, 
malgrat el llast que representen les mesures que es preveuen en els reials decrets llei 4/2000 i 6/2000 per dur 
a terme un correcte ordenament de la ciutat. 

4) Transmetre a la ciutadania el nostre temor pel fet que l’aplicació d’aquestes mesures pugui produir danys 
irreparables, tant en el medi ambient com en la vida quotidiana dels municipis, i que els grans propietaris de 
sòl i els grans promotors siguin els únics beneficiats que, a més, podran veure augmentats els seus guanys a 
través de l’especulació. D’aquesta manera es destruirà l’esforç de racionalització de les ciutats, dut a terme 
pels ajuntaments democràtics, els quals només trobaran un caos que serà el producte d’una situació com la 
que ara pretén el Govern. 

5) Sollicitar l’obertura d’una Mesa de Negociació entre els tres nivells de l’Administració amb la finalitat de 
consensuar les reformes necessàries de la legislació urbanística per fer més accessible l'habitatge als 
ciutadans, la qual cosa és un principi rector de la nostra Constitució que, en el seu article 47, disposa que 
“tots els espanyols tenen dret a gaudir d’un habitatge digne i adequat. Els poders públics han de promoure 
les condicions necessàries, han d’establir les normes pertinents per fer efectiu aquest dret i han de regular la 
utilització del sòl d’acord amb l’interès general per impedir l’especulació”. És per això que proposam 
l’adopció, entre d’altres, de mesures com el foment de la promoció d'habitatges de protecció oficial i de preu 
taxat, la reactivació dels agents públics urbanitzadors i rehabilitadors, la reforma de la normativa sobre 
valoracions, la rehabilitació dels centres urbans com a element imprescindible d’una política sostenible en 
matèria d'habitatge, la reducció de l’IVA del 7 % al 4 % a tots els habitatges públics i la regulació dels ajuts 
a l'habitatge com a subvenció, els quals s’han de considerar, per tant, exemptes fiscalment i han de perdre la 
consideració d’increment patrimonial. 

6) Sollicitar als grups parlamentaris del Congrés dels Diputats, del Senat i del Parlament de les Illes Balears, 
així com a la FEMP i a la FELIB, que interposin les accions legals procedents en defensa de l’autonomia 
local i de les competències municipals que s’estableixen en el marc legislatiu i constitucional vigent. 

7) Iniciar el procediment que es preveu en l’ article 75 de la Llei orgànica esmentada i sollicitar l’emissió del 
dictamen del Consell d’Estat sobre el Reial decret llei 4/2000, de 23 de juny, de mesures urgents 
d’alliberació en el sector immobiliari i de mesures urgents d’intensificació de la competència en mercats de 
béns i serveis, en allò que podrien afectar l’autonomia local, la qual es garanteix constitucionalment, per, 
posteriorment, interposar un conflicte en defensa de l’autonomia local davant el Tribunal Constitucional. 

8) Delegar per substanciar aquest acord, instar la sollicitud al Consell d’Estat i atorgar la representació 
d’aquesta corporació a l’Excellentíssim Batle de Lleida, Antoni Siurana i Zaragoza. 

9) Trametre aquest acord a l’Excellentíssim Batle de Lleida. 
 

14. Aprovar, definitivament, els projectes d’estatuts i bases d’actuació de la Junta de Compensació del polígon 
industrial Els Pujols, presentats pels propietaris, els quals representen més del 60 % de la superfície de l’àmbit 
del Pla parcial. 
 
Publicar aquest acord en el BOIB i notificar-ho, individualment, als propietaris del sector, així com als 
interessats que hagin comparegut en l’expedient. 
 
Requerir els propietaris no incorporats a la Junta perquè en el termini d’un mes s’incorporin a la Junta de 
Compensació amb l’advertència formal que, de no fer-ho, s’ha de procedir a l’expropiació forçosa dels seus 



béns i dels drets que s’inclouen en l’àmbit del Pla parcial, segons el que estableix l’article 158.1 del text refós 
de la Llei del règim del sòl i d’ordenació del territori. 
 
Requerir, una vegada transcorregut el termini assenyalat en el paràgraf anterior, els propietaris incorporats a la 
Junta de Compensació perquè, mitjançant una escriptura pública, es constitueixin formalment. 

 
Designar, com a representant municipal a la Junta de Compensació i als òrgans de govern, el senyor Montserrat 
Santandreu Ginard. 

 
Sollicitar al Registre de la Propietat l’afecció de registre de les finques incloses a l’àmbit del Pla parcial, segons 
el que disposa l’article 169 del Reglament de gestió urbanística. 

 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
El secretari accidental      Vist i plau 

El batle 


